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برجام بار ديگر در كانون توجه ها قرار گرفته و هر روز فعالان عرصه سياست 
و رس��انه، در مورد آن مي گويند و مي نويسند. رفتار دولت ترامپ در قبال 
اين توافقنامه بين المللي، به گونه اي شكل گرفت كه ترديدها درخصوص 
ماندگاري آن روزافزون شده اس��ت. آقاي دكتر ظريف، وزير امور خارجه 
كش��ورمان چند روز پيش در گفت وگو با گاردين و فايننشال تايمز گفت 
پيش بيني مي شود ترامپ در 15 اكتبر پايبندي ايران به برجام را تأييد نكند. 
اين سخن آقاي ظريف به استناد شواهد و قرائن بسيار است. در صورت اعلام 
چنين موضعي از سوي رئيس جمهور ايالات متحده، براساس سناريويي 
در يك دوره زماني 60 روزه، كنگره امريكا درباره اعمال يا عدم اعمال مجدد 
تحريم هاي ايران تصميم گيري خواهد كرد. بديهي است كه اين روند در حال 
طي شدن، به معناي زمينه سازي براي خروج امريكا از برجام با هزينه ايران 
خواهد بود. بر همين اساس آقاي ظريف در گفت وگو با الجزيره مي گويد: 
»اگر امريكا تصميم بگيرد از توافق هسته اي خارج شود، ايران گزينه هاي 
مختلفي در اختيار دارد و ما هم از اين توافق خارج خواهيم شد.« به طور 
قطع خروج امريكا از برجام، مرگ اين توافقنامه بين المللي را رقم خواهد 
زد. گرچه پيش از اعلام مواضع آقاي ظريف كه بدان اشاره شد، آقاي دكتر 
علي اكبر صالحي گفته بود اگر امريكا به تنهايي برجام را ترك كند، ايران 
به احتمال زياد به آن متعهد باقي خواهد ماند اما اين ديدگاه بيشتر جنبه 
ذهني داشته و واقعيت هايي كه رقم خواهد خورد، در نهايت به مرگ برجام 
ختم مي شود. حقيقت آن است كه اروپا به رغم رقابت و اصطكاك منافع 
در مواردي با امريكا، در مقابل اين كشور به خاطر خروج از برجام نخواهد 
ايستاد. بنابراين تصور جداسازي اروپا از امريكا درخصوص برجام و تحريم ها، 
تصور درستي نيست. كساني كه به دنبال توسعه اين نگاه در كشور هستند، 
به گذشته اي رجوع كنند كه خود مي گفتند بدون مذاكره با امريكا به عنوان 

كدخدا نمي توان مشكل تحريم ها را در  مذاكره با اروپا حل كرد!
بنابراين خروج ايالات متحده از برجام، مرگ قطعي برجام را در پي خواهد 

داشت و اين خروج و مرگ برجام، داراي دو پيامد خواهد بود:
1� به طور قطع با خروج امريكا از برجام و رقم خوردن مرگ آن، حضور و 
ماندن ايران در برجام، امر معناداري نخواهد بود. بنابراين با خروج امريكا از 
برجام و برهم خوردن اين توافقنامه بين المللي، ايران به سرعت به دوران 
قبل از برجام بازخواهد گشت و تمامي فعاليت هاي هسته اي خود را در پرتو 

تجارب گذشته با سرعت و توانمندي و كيفيت بيشتر دنبال مي كند. 
2 � ابطال يك نظريه در ايران و در ميان جريان ها و نخبگان سياس��ي، از 
ديگر پيامدهاي مرگ برجام خواهد بود؛ نظري��ه اي كه با قوت گرفتنش 
در سال هاي گذش��ته، زمينه ساز مذاكره مس��تقيم جمهوري اسلامي با 
امريكا در موضوع هسته اي شد، نظريه اي كه صاحبان و طرفدارانش بر اين 
اعتقاد بودند كه مي توان در بسياري از موضوعات با امريكا وارد مذاكره شد 
و به نتيجه رسيد، نظريه اي كه براساس آن و در پي برجام هسته اي، براي 
برجام هاي ديگر زمينه سازي ش��د. در جوهره اين نظريه، امكان سازش 
ميان جمهوري اسلامي و امريكا با همين مختصات كنوني اش مورد تأكيد 
بود. اين نظريه، در نقطه مقابل ديدگاه الهي، انقلابي، عقلاني و واقع بينانه 
حضرت امام خميني )ره( بود كه رابطه ايران و امريكا را رابطه گرگ و ميش 
مي دانستند. رهبر كبير انقلاب اسلامي با شناختي دقيق از ماهيت نظام 
سلطه و امريكا، از اين كشور با عنوان شيطان بزرگ ياد كرده، ملت ايران و 
مسئولان را به پرهيز از نزديك شدن به اين طاغوت اعظم سفارش كردند. 
همين ديدگاه اعتقادي و عقلاني امام نسبت به امريكا، در سه دهه گذشته 
از سوي رهبر حكيم و فرزانه انقلاب اسلامي، با صلابت هر چه تمام دنبال 
شد. اما ديدگاه معتقد به سازش و همكاري با امريكا در سال هاي اخير با 
يك استدلال جان گرفت و مورد توجه واقع شد؛ استدلالي كه با توجه به 
شرايط اقتصادي كشور، باطل كردنش فقط و فقط در پرتو يك تجربه ملي 
ممكن بود. آري مشكلات اقتصادي كشور، وضعيتي را پديدار ساخت كه 
طرفداران نظريه سازش، حل اين مشكلات را تنها و تنها در گرو مذاكره با 
امريكا دانسته، به تبليغ و ترويج اين راهكار پرداختند. طرفداران اين نظريه 
براي برداشتن موانع از سر راه سازش و رابطه، سناريوهاي متعددي طراحي 
كرده و براساس اين سناريوها، براي تغيير نگاه صحيح ديني و انقلابي ملت 
ايران نسبت به استكبار جهاني به شكل هاي مختلف به تطهير امريكا و بزك 

كردن شيطان بزرگ پرداختند. 
هر يك از طرفداران نظريه سازش در اين سال ها، مطلبي نوشت و يا چيزي 
گفت تا راه را هموار سازد. كار به جايي رسيد كه حتي يكي از اعضاي تيم 
هسته اي در دولت اصلاحات، فضا و شرايط بعد از برجام را به گونه اي مساعد 
ديد كه در برنامه زنده سيماي جمهوري اسلامي، ضمن  اعتراض به سيما به 
خاطر بدبين ساختن مردم نسبت به امريكا، گفت امريكا ديگر گرگ نيست 
و در حكم ميشي است كه مي توان از آن بهره برد! اين جماعت در اين سال ها، 
چشم بر روي واقعيات بسته، هشدارهاي مقام معظم رهبري را ناديده گرفته، 
تصور مي كردند با امريكا هم مثل ديگر كشورها مي شود وارد مذاكره، معامله 
و در نهايت برقراري رابطه شد. اما بعد از اولين معامله يعني برجام، و انجام 
تعهدات كامل از سوي ايران، طرف مقابل نه تنها به تعهداتش عمل نمي كند، 
بلكه با فضاسازي و متكي بر همان خلق و خوي شيطاني، مي خواهد ايران به 
پايبند نبودن به برجام معرفي نمايد! شايد كساني بگويند، اگر دموكرات ها 
در انتخابات پيروز شده بودند، امريكا به تعهداتش عمل مي كرد. به اين افراد 
بايد گفت، به عقب برگرديد و در كلام آق��اي اوباما به عنوان رئيس دولت 
امضا  كننده برجام بنگريد كه گفت، اگر ايراني ها مي خواهند از منافع برجام 
بهره ببرند، بايد به روح برجام عمل كنند! آري، آقاي اوباماي دموكرات و 
امضا كننده برجام هم بنا نداشت به تعهدات امريكا طبق برجام عمل كند. اين 
رفتار امريكا در قبال برجام، حقانيت و درستي ديدگاه مقام معظم رهبري 
را آشكارتر ساخت كه فرمودند: اگر جمهوري اسلامي در موضوع هسته اي 
تماماً خواسته هاي امريكايي ها را مو به مو اجرا كند، آنان فشارها را از روي 
ملت ايران برنخواهند داشت، چرا كه آنان با هويت اسلامي و انقلابي ملت 
ايران مشكل دارند. اكنون آقاي ترامپ، از تغيير حكومت در ايران با صراحت 
سخن مي گويد.  معناي اين سخن و رفتار امريكا در قبال برجام، آن است كه 

مرگ نظريه سازش هم با مرگ برجام رقم خواهد خورد. 

اميرعبداللهيان  
نگاه ايران  به موضوع اقلیم

 عدم تغییر مرزهاي جغرافیايي است
دسلتيار ويژه رئيس مجلس شلوراي اسلامي در امور بين الملل 
گفلت: نلگاه ملا بله تبعلات رفرانلدوم در كردسلتان علراق بر 
مبنلاي علدم تغييلر مرزهلاي جغرافيايلي در منطقله اسلت . 
به گزارش ايرنا، حسين اميرعبداللهيان در ديدار عدنان حسن محمود، 
س��فير جمهوري عربي س��وريه در تهران اين مطل��ب را درخصوص 
پيامدهاي نامطلوب رفراندوم كردي بر ثبات سياس��ي عراق و امنيت 
منطقه بيان كرد. دس��تيار ويژه رئيس مجلس شوراي اسلامي در امور 
بين الملل در ابتداي اين ديدار با تبيين شرايط منطقه و پيشرفت ميداني 
در مقابله با داعش اظهار داش��ت: تحولات و تحركات ميداني حاكي از 

پايان عمر داعش در سوريه و عراق است. 
دس��تيار ويژه رئيس مجلس شوراي اس��لامي درخصوص پيامدهاي 
نامطلوب رفراندوم كردي بر ثبات سياسي عراق و امنيت منطقه گفت: 
نگاه ما به تبعات رفراندوم در كردس��تان عراق بر مبن��اي عدم تغيير 
مرزهاي جغرافيايي در منطقه است و كليد خوردن تجزيه منطقه، يك 
موضوع خطرناك و مغاير امنيت منطقه اي است. وي با بيان اينكه تلاش 
براي تجزيه عراق در راس��تاي ادامه تحركات شكست خورده داعش و 
جبهه النصره است، عنوان كرد: دشمنان منطقه صرفاً به تقويت رژيم 

صهيونيستي مي انديشند. 

مجلس دهم  » در رأس امور بودن« را فراموش کرده است 
 مطرح شدن بحث تغيير 

مهدی پورصفا
   گزارش   

نظام رياستي به پارلماني 
ايلن سلؤال را در ذهن 
همه پديد آورده كه مجلس خروجي مناسبي به 
غيراز برخي طرح هاي جنجالي داشلته اسلت. 
ه��راز چندگاهي در رس��انه ها و فض��اي مجازي 
برخي دس��تگاه هاي دولتي و قواي س��ه گانه در 
كانون توج��ه عموم ق��رار مي گيرن��د. البته اين 
مسئله كاملًا طبيعي است اما اين توجه گاه بنا به 
دلايلي صورت مي گيرد كه هيچ گونه توجيهي را 
نمي توان براي آن يافت. شايد مطرح شدن بحث 
تغيير نظام رياس��تي به نظام پارلماني كه توسط 
يكي از نمايندگان مطرح شد و به شدت از سوي 
رسانه هاي مختلف داخلي و خارجي مورد توجه 

قرار گرفت، از مصاديق اين امر باشد. 
طرحي كه هيچ گونه كارجامعي درباره آن انجام 
نشده بود و روشن نيست كه مبدأ و اصل آن به كجا 
مربوط است. با اين حال اين جنجال رسانه اي يك 
س��ؤال ديگر را در ذهن افكار عمومي به صورت 
جدي مطرح مي كن��د و آن هم خروجي مجلس 
در طول يك س��ال و نيم فعاليت آن اس��ت.  آيا 
مجلس دهم توانسته است در مدت زماني كه از 
شروع كار آن گذشته به اهداف خود دست يابد يا 
همچنان درگير جنجال بي ثمر بر سر طرح هايي 
است كه خلق الساعه در ذهن برخي نمايندگان 
پديد مي آيد؟ نگاهي به عملكرد مجلس نش��ان 
مي دهد كه حتي با اغماض فراوان هم نمي توان 

به آن نمره بالايي داد. 
نگاهي به عملكرد نمايندگان در بحث رأي اعتماد 
به كابينه دوازدهم نشان مي دهد كه نزديكي بيش 

از اندازه به دولت و لابي هاي پنهان كه در جلسه 
رأي اعتم��اد به نمايندگان جريان داش��ت عملا 
جلوي بررسي دقيق سوابق وزراي پيشنهادي را 
گرفت.  حجم اين لابي ها به اندازه اي بود كه برخي 
از نمايندگان مجلس شوراي اسلامي پس از پايان 
بررسي صلاحيت نماينده ها از احتمال شكايت به 
هيئت نظارت بر نمايندگان خبر دادند. همچنين 
يكي ديگر از نماين��دگان در هنگام نطق خود در 
خصوص بررس��ي برنامه هاي وزير پيش��نهادي 
نفت از اس��تخدام برخي از نمايندگان در وزارت 
نفت خبر داد.  سخني كه در ابتدا با واكنش قاطع 
علي لاريجاني رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي 
روبه رو ش��د اما در ادامه انتش��ار برخي از اسناد 
نشان داد كه حداقل دو تن از نمايندگان مجلس 
درخواست استخدام رسمي در وزارت نفت را به 
وزير پيش��نهادي نفت ارائه كردند.  نكته جالب 
اينجاس��ت كه پس از اتمام بررسي جلسات رأي 
اعتماد مجلس به يك خ��واب طولاني فرو رفت 
و روشن نش��د كه نتيجه پيگيري ها در خصوص 
برخي لابي گري هاي مش��كوك به كجا رس��يد. 
نكته اي كه مي تواند كارنام��ه مجلس را در طول 
فعاليت يك س��اله خود هر چه بيشتر مخدوش 

كند. 
    معضل فراكسيون اميد 

يكي ديگر از م��واردي كه مي توان��د انتقادات را 
نسبت به مجلس تشديد كند، عملكرد فراكسيون 
اميد است. فراكسيون اميد در ابتدا با داعيه تغيير 
رياست مجلس وارد عمل شد، اما در ادامه گرفتار 

مشكلات و حاشيه هاي گوناگوني شد. 
از جمله مواردي كه به شدت بر مخدوش كردن 

عملكرد اي��ن فراكس��يون تأثير داش��ت، بحث 
حقوق هاي نجومي بود. وقتي در بهار س��ال 95 
ماجراي حقوق هاي نجومي برخي از مديران دولت 
يازدهم رسانه اي شد، نه تنها اعضاي فراكسيون 
اميد به تقابل به اين ماجرا برنخاس��تند كه حتي 
يكي از اعضاي اين فراكسيون از تريبون خانه ملت 
به دفاع از پدرش كه در واقع برند نجومي بگيران 
محسوب مي شود، پرداخت. اين مسئله به چنان 
افتضاح رسانه اي تبديل شد كه با وجود گذشت 
نزديك به يك س��ال از اين ماجرا وي حتي يك 

نطق هم در مجلس نداشته است. 
از جمل��ه موارد ديگ��ري هم كه مي ت��وان به آن 
اش��اره كرد، طرحي جنجالي در خصوص مقابله 
با منتقدين بود. اين ماجرا به زماني باز مي گشت 
كه حدود 100 روز تا انتخابات رياست جمهوري 
دوازدهم مانده بود كه 34 نفر از نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي از جمله رئيس  فراكسيون اميد و 
برخي ديگر از چهره هاي اصلي آن، اقدام به ارائه 
طرحي دو فوريتي كردند كه براساس آن فردي كه 
در مراسم سخنراني سؤالي بپرسد كه اين سؤال 
موجب جلب توجه شود، به ش��ش ماه تا دو سال 

حبس محكوم شود!
 اي��ن طرح به ق��دري غيرقاب��ل دفاع ب��ود كه با 
انتقادهاي گسترده رسانه ها و كارشناسان همراه 
شد و بار ديگر فراكسيون اميد در مجلس به سيبل 

انتقادهاي دلسوزان انقلاب تبديل شد. 
عملكرد فراكسيون اميد به گونه اي بود كه رسول 
منتجب ني��ا از چهره هاي اصلاح طلب ب��ا انتقاد 
از فراكس��يون اميد مي گويد: من واقع��اً مانده ام 
كه دوس��تان ما در مجلس چ��ه كار مي كنند كه 

نتوانس��تند بيطرفي را كه شايستگي اش بر همه 
روش��ن اس��ت به دولت بفرس��تند. ي��ك چهره 
اصلاح طل��ب در مي��ان 17 گزين��ه پايين ترين 
رأي را آورده اس��ت و اين اتفاق نشانگر كوتاهي 

اصلاح طلبان مجلس است و بس. 
    قوانين بي حاصل 

مجلس دهم در طول يك س��ال و نيم گذش��ته 
نتوانسته عملكرد مناس��بي در خصوص اصلاح 
قوانين كشور و مقابله با برخي از مهم ترين مسائل 
داش��ته باش��د. به عنوان مثال در خصوص بحث 
هسته اي عملكرد مجلس در مقابل بدعهدي هاي 
مكرر امريكا سخنان تند و آتشين بدون هيچ گونه 
اثر اجرايي بوده است.   در اين ميان مجلس حتي 
نتوانس��ت قانون مناس��بي در مقابل طرح جامع 
تحريم هاي غيرهسته اي امريكا به تصويب برساند 
و در نهايت كار با يك طرح شعاري به انتها رسيد. 
اين نقص مجلس دهم را مي توان در بس��ياري از 
موارد ديگر ديد كرد و متأس��فانه هيچ تلاشي در 
راستاي اصلاح اين عملكرد مشاهده نمي شود و 
عملًا خانه ملت در رأس امور بودن را به فراموشی 
سپرده اس��ت.   با در نظر گرفتن تمام اين موارد 
شايد بهتر باش��د كه نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي به جاي پرداختن ب��ه برخي طرح هاي 
حاشيه اي كه در نهايت چيزي جز جنجال نصيب 
مجلس نمي كند به مواردي بپردازند كه معضلات 

اصلي كشور را حل كند. 
اين در حالي اس��ت كه زمان ب��راي انجام چنين 
اصلاحاتي بس��يار تنگ اس��ت و مجلس شوراي 
اسلامي در س��ال آخر خود درگير انتخابات سال 

1398 خواهد بود. 

روحاني در ديدار رئيس مجلس سناي ايرلند: 
ايران مي تواند

 منبع مطمئني براي نیازهاي اروپا باشد
توسلعه روابلط بلا اتحاديله اروپلا، پايلداري برجلام و مبلارزه 
با تروريسلم، سله محور مهم در سياسلت خارجي ايران اسلت.

به گزارش ايرنا، حس��ن روحاني روز گذشته در ديدار دنيس اودونوان، 
رئيس مجلس سناي ايرلند با بيان اينكه اراده جمهوري اسلامي ايران 
بر توسعه مناسبات و همكاري هاي همه جانبه با كشورهاي اروپايي از 
جمله ايرلند است، گفت: از گسترش روابط سياسي، فرهنگي، اقتصادي 

و علمي با ايرلند استقبال مي كنيم.
 رئيس جمهور با اشاره به توانمندي هاي فراوان در بخش هاي مختلف از 
جمله معدن، پتروشيمي و انرژي در ايران و استقبال از سرمايه گذاري 
فعالان اقتصادي ايرلند در پروژه هاي مختلف كش��ورمان، اظهار كرد: 
ايران مي تواند منبع مطمئني براي تأمين نيازمندي هاي كش��ورهاي 

اروپايي در حوزه انرژي باشد. 
روحاني بر ضرورت توس��عه روابط بانكي به عنوان پايه اصلي گسترش 
همكاري هاي تجاري و اقتصادي دو كشور، تأكيد كرد و افزود: توسعه 
روابط با اتحاديه اروپا، پاي��داري برجام و عمل طرفي��ن به تعهدات و 
همكاري با آژانس و نيز مبارزه با تروريس��م سه محور مهم در سياست 
خارجي ايران اس��ت. وي با بيان اينكه جمهوري اسلامي ايران نسبت 
به پايبن��دي كامل به توافق هس��ته اي مصمم و متعهد اس��ت، خاطر 
نش��ان كرد: آژانس بين المللي انرژي اتمي در هش��ت گزارش خود بر 
پايبندي كامل ايران به تعهداتش تأكيد داش��ته و همانگونه كه بارها 
اعلام كرده ايم، ايران هرگز آغازكننده نقض توافق نخواهد بود. روحاني 
با بيان اينكه خوشبختانه امروز مش��كلات منطقه رو به كاهش بوده و 
گروه هاي تروريستي كه در عراق، س��وريه و لبنان فعال بودند، بسيار 
تضعيف شده اند، گفت: همه بايد در برابر تروريسم دست به دست هم 
داده و همصدا و يكپارچه عمل كنيم چرا كه تروريس��م تهديدي براي 
همه جهان به شمار مي رود. دنيس اودونوان، رئيس مجلس سناي ايرلند 
نيز در اين ديدار گفت: ايرلند مصمم به توسعه همه جانبه مناسبات و 
همكاري ها با جمهوري اسلامي ايران است. رئيس مجلس سناي ايرلند 
با تأكيد بر اينكه جمهوري اس��لامي ايران به عنوان كشوري باثبات و 
قدرتمند در منطقه اي پرآش��وب، تلاش هاي ارزنده اي براي مبارزه با 
تروريسم انجام داده اس��ت، گفت: تروريسم هيچ حاصلي جز بي ثباتي 
براي بش��ريت به همراه ندارد و ايران بايد به عنوان مركز قدرت مبارزه 
با تروريس��م، به نقش آفريني سازنده خود در راس��تاي ثبات و آرامش 

منطقه ادامه دهد. 

نماينده ولي فقيه در سپاه: 
شهید حججي از رويش هاي انقلاب است

نماينده ولي فقيه در سلپاه بلا بيان اينكه شلهيد حججي يكي از 
رويش هاي انقاب اسامي است، گفت: سه ويژگي اخاص، توسل 
و جهاد في سبيل الله سبب رشد انسان مي شود و اين شهيد مدافع 
حرم در راه رسيدن به اين سه خصلت، تاش و عزم جدي داشت. 
به گزارش س��پاه نيوز، حجت الاسلام علي س��عيدي در گفت وگويي 
با اش��اره به فضايل اخلاقي و ويژگي هاي برجسته شهيد مدافع حرم 
پاسدار محسن حججي، اظهار داشت: س��ه ويژگي اخلاص، توسل و 
جهاد في سبيل الله سبب رشد انسان به سمت درجات عاليه و معنوي 
مي شود و ش��هيد حججي در راه رسيدن به اين س��ه ويژگي تلاش و 
عزم جدي داشت. وي تصريح كرد: تش��ييع بسيار با شكوه اين شهيد 
مدافع حرم بيش از يك رويداد تاريخي بلكه شبيه يك معجزه بود كه 

با هيچ يك از مظاهر مادي قابل قياس نيست. 
نماينده ولي فقيه در س��پاه ب��ا بيان اينكه ش��هيد حجج��ي يكي از 
رويش هاي انقلاب اسلامي و از جوانان مؤمن در نظام مقدس جمهوري 
اس��لامي ايران اس��ت، افزود: اين نيروي توانمند، مؤم��ن و انقلابي با 
جهادي اثربخش، حماس��ه اي عظيم را خلق كرد و سبب ايجاد جرقه 
براي بازگشت به سوي خداوند متعال و زندگي معنوي و هدايت قلوب 

بسياري از انسان ها به سمت معارف الهي شد. 
س��عيدي بابيان اينكه ت��ا زماني كه مل��ت ايران برخ��ورداراز روحيه 
غيرتمندي، ايثارگري و شهادت طلبي است، هيچ توطئه اي از جانب 
دشمنان كارساز نيست، خاطرنشان كرد: كسي كه حافظ آرمان هاي 
انقلابي است هيچ گاه زير بار ظلم و ستم نمي رود. نماينده ولي فقيه در 
سپاه با اشاره به اهميت ترويج فرهنگ ناب عاشورايي در جامعه تصريح 
كرد: نهضت عاش��ورا براي ملت در دفاع مقدس تكرار شد كه با انتقال 
اهداف، پيام ها و درس هاي اين فرهنگ ناب به نس��ل جديد، بايد اين 

واقعه را همه ساله در جامعه بيش از گذشته تقويت كنيم. 

سردار سامي: 
دفاع مقدس نبايد در تاريخ
 به عنوان داستان باقي بماند

جانشلين فرمانده كل سلپاه از دفلاع مقدس به عنلوان تاريخي 
جاملع از حيات مللت ايران يلاد كلرد و گفلت: هنر اصللي اين 
اسلت كه معارف اين مقطع سراسلر شلكوه و عظمت بلر پيكره 
جامعه منتقل شلود و در تاريلخ به عنوان داسلتان باقلي نماند. 
به گزارش سپاه نيوز، سردار حسين سلامي در آيين معارفه سردار دكتر 
علي محمد نائيني به عنوان رئيس مركز اسناد و تحقيقات دفاع مقدس 
سپاه كه با حضور جمعي از فرماندهان، مسئولان و معاونان اين مركز 
برگزار شد، از دفاع مقدس به عنوان تاريخي جامع از حيات ملت ايران 
ياد كرد و گفت: در دوران شكوهمند هشت ساله دفاع مقدس اعتقاد، 
دانش، علم، فن و هنر با يكديگر تلفيق شد و پيروزي هاي ارزشمندي 

را به ثمر رساند. 
سلامي با تأكيد بر ضرورت انتقال فرهنگ و معارف غني دفاع مقدس به 
نسل جوان امروز و نسل هاي بعد، اظهار داشت: هنر اصلي اين است كه 
معارف اين مقطع سراسر شكوه و عظمت بر پيكره جامعه منتقل شود 
و در تاريخ به عنوان داستان باقي نماند. وي در ادامه با اشاره به رسالت 
خطيري كه مركز اسناد و تحقيقات دفاع مقدس سپاه در ثبت، نشر و 
انتقال ارزش هاي دفاع مقدس بر دوش دارد با گراميداشت ياد و خاطره 
سردار دكتر اردس��تاني رئيس فقيد اين مركز، گفت: اين مركز نه تنها 
يك مركز عادي پژوهشي نيست بلكه سرمايه اي بي بديل و ارزشمند از 

معارف مختلف دفاع مقدس است. 
وي افزود: به تعبير مقام معظم رهب��ري )مدظله العالي( دفاع مقدس 
همچون گنجي است كه ساليان سال جاي اكتشاف داشته و هرچه كار 
شود ابعاد جديدي از آن كشف مي شود. جانشين فرمانده كل سپاه در 
پايان تصريح كرد: آموزه ها و معارف دوران دفاع مقدس همواره به عنوان 
سرمايه بي بديل معنوي و تاريخ س��از براي ملت ايران اعتبار، منزلت، 

اقتدار و عزت را به همراه داشته است. 

     فارس: سردار قاسم تقي زاده، به عنوان جانشين وزير دفاع منصوب 
شد. وي پيش از اين رياس��ت س��ازمان صنايع دفاع وزارت دفاع را بر 

عهده داشت. 
      ايسلنا: محمدنبي حبيبي، دبيركل حزب مؤتلفه اسلامي با بيان 
اينكه در حزب مؤتلفه درباره حمايت از ابراهيم رئيس��ي اختلاف نظر 
وجود داشت، گفت: تصميم نهايي مؤتلفه انصراف از نامزد خود و حمايت 

از رئيسي بود كه البته ميرسليم تصميم مؤتلفه را نپذيرفت. 

دكتر يدالله جواني

رهبر معظم انقاب در ديدار خانواده شهيد حججي: 

شهید حججي     ملت  ايران  را  سربلند كرد

حضرت آيلت الله خامنه اي رهبلر معظم انقاب 
اسلامي ظهر ديلروز در ديدار خانواده شلهيد 
محسن حججي، اين شهيد والامقام را نشانه خدا 
و سخنگوي شهداي مظلوم و سر جدا، خواندند 
و با اشاره به حضور با شكوه و كم سابقه مردم در 
تشييع آن شهيد، خاطرنشلان كردند: خداوند 
به واسلطه مجاهدت محسلن عزيز، ملت ايران 
را عزيز و سلربلند كلرد و او را نماد نسلل جوان 
انقابي و معجزه جاري انقاب اسامي قرار داد. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني دفت��ر مقام معظم 
رهبري، حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به فراگير 
شدن نام برجسته، ممتاز و درخشان شهيد حججي 
در سراسر كشور در اثر مجاهدت و شهادت مظلومانه 
او، گفتند: همه شهداي ما مظلومند و غيراز محسن 
شما، ش��هداي ديگري نيز هستند كه دشمن سر از 
تن ش��ان جدا كرده و همگي در نزد خداوند عزيز و 
صاحب درجات هس��تند اما خداي متعال بر اساس 
حكمت خود و خصوصيات اين جوان، او را نماينده و 

سخنگوي اين شهيدان كرد. 
    حضور كم نظير مردم در تشلييع شلهيد 

حججي پرمعنا بود
رهبر انقلاب اس��لامي افزودند: همه شهيداني كه از 
ايران، افغانستان، عراق و مناطق ديگر در مبارزه با اشرار 
تكفيري و دست نشانده امريكا و انگليس به شهادت 
رس��يدند، در اين جوان خلاصه و ديده مي ش��وند و 
خداوند او را نماد شهادت مظلومانه و شجاعانه كرد. 

ايش��ان، حضور كم نظير مردم قدرشناس در تشييع 
شهيد حججي در شهرهاي تهران، مشهد، اصفهان 
و نجف آباد را بسيار پر معنا دانستند و گفتند: خداوند 
دل ها را مجذوب كرد و افراد گوناگوني كه زندگي برخي 
از آنان در ظاهر تناسبي با جهاد و شهادت ندارد، عكس 

شهيد را در دست گرفته و به تشييع او آمدند. 
حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به تلاش هاي فراوان 
دشمنان براي بازگرداندن ملت و به ويژه جوانان از راه 
جهاد و شهادت و به فراموشي سپردن امام و گم كردن 
خط روش��ن انقلاب، افزودند: در چنين ش��رايطي، 
مجذوب بودن دل هاي بخش زي��ادي از جوانان به 
مفاهيم انقلابي، حيرت انگيز اس��ت و اگر كميت و 
كيفيت جوانان انقلابي از دهه 60 بيش��تر نباش��د، 

كمتر نيست. 
   خداوند با شهادت حججي

 به كشور عزت داد
رهبر انقلاب اسلامي گفتند: خداوند اين واقعيت را 
با شهيد حججي به همه اثبات كرد و با بزرگ و عزيز 
كردن او و نماد ساختن از او نشان داد كه نسل جوان 
امروز، اينگونه مخلصانه و صادقانه در پي جهاد في 
سبيل الله است، و اين، آيت الهي و نشانه خدا و معجزه 
جاري انقلاب است. ايشان، خانواده شهيد، مسئولان 
و همه ملت ايران را مرهون مجاهدت شهيد حججي 
و امثال او دانستند و با تجليل از نقش برجسته پدر، 
مادر و همسر ش��هيد گفتند: اگرچه فقدان شهيد 
براي خانواده او، مصيبت بزرگي اس��ت اما عزتي كه 

خدا به واسطه او به كش��ور داد، مايه تسلا و آرامش 
آنها خواهد بود. 

حضرت آيت الله خامنه اي همچنين بر تصوير ماندگار 
شهيد حججي در لحظه اسارت، اين جملات را مرقوم 
كردند: »س��لام و درود حق بر اين ش��هيد پر افتخار 
و سرافراز كه در حس��اس ترين و خطيرترين لحظه  
زندگي، نماد حق پيروز و آش��كار در برابر باطل رو به 
زوال شد. سلام خدا بر او كه با جهاد مخلصانه و شهادت 

مظلومانه، خود را و همه  ملت خود را عزيز كرد.«
    حج، بهتريلن فرصت بلراي خنثي كردن 

فعاليت تبليغي دشمنان
حضرت آيت الله خامنه اي، رهبر معظم انقلاب اسلامي 
همچنين روز گذش��ته در ديدار سرپرست حجاج 
ايراني، مسئولان و دست اندركاران حج امسال با ابراز 
خرسندي از بازگشت همراه با سلامت و عزت حجاج 
ايراني، به وجود يك جبهه بين المللي و عظيم تبليغاتي 
در مقابل جمهوري اسلامي اشاره و خاطرنشان كردند: 
راه مقابله با اين جبهه خطرناك، روشنگري و برخورد 
تبليغاتي فعال و تهاجمي است و حج يكي از مراكز 

اصلي و اساسي براي اين اقدام است. 
حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي ب��ا تش��كر از همه 
دست اندركاران برگزاري حج، گفتند: روز بازگشت 
حجاج با س��لامت و عافيت، براي م��ا همچون يك 
روز عيد و روز جش��ن اس��ت. رهبر انقلاب اسلامي 
»حفظ امنيت، عزت و احترام حج��اج« را از جمله 
دل نگراني هاي مهم خود خواندند و افزودند: بر اساس 

گزارش مسئولان، حجاج امس��ال از حفظ احترام و 
عزت خود در اغلب موارد راضي بوده اند، اگرچه برخي 
موارد تخلف نيز گزارش شده كه بايد پيگيري شود. 
ايشان با اش��اره به وجود يك جبهه بسيار خطرناك 
و فعال و مجهز به انواع وس��ايل و امكانات تبليغاتي 
در مقابل جمهوري اس��لامي، گفتند: نظام اسلامي 
ظرفيت و توان فراواني براي ايستادگي و تهاجم عليه 
اين جبه��ه دارد و فرصت حج بهترين منبر تبليغي 
براي ارتباط گرفتن با مردم دنيا و خنثي كردن تبليغات 

طرف مقابل است. 
    اقدام وقيحانه مسلئولان سلعودي عليه 

جمهوري اسامي
حضرت آيت الله خامنه اي، تعطيل يا محدود كردن 
ظرفيت هاي ارتباطي ايران با مردم در حج همچون 
دعاي كميل، مراسم برائت، اجتماعات و همايش هاي 
تبليغي را ترفند دولت س��عودي علي��ه جمهوري 
اس��لامي خواندند و افزودند: امروز در دنياي اسلام، 
تعداد بي شماري از نخبگان مايل به شنيدن حقيقت 
از زبان جمهوري اسلامي هستند، بنابراين بايد مسائل 
مهمي همچون استكبارستيزي، افشاي ماهيت غرب، 
برائت از دشمنان اسلام و مضامين بلند دعاي كميل 
را با ادبيات نافذ، لحن خوب و استدلال عميق از طريق 
ابزارهاي نوين تبليغاتي به مخاطبان منتقل كنيد. 
ايش��ان، وجود ابهام در ذهن مخاطبان در اثر حجم 
انبوه تبليغات منفي عليه كشورمان را طبيعي خواندند 
و خاطرنشان كردند: در زمان برگزاري حج، مسئولان 
سعودي با وقاحت و بي حيايي تمام در تلويزيون ظاهر 
شدند و عليه جمهوري اسلامي، حرف زدند و طبيعي 
است كه اين حرف ها در مردم عادي ساير كشورها 
ابهام آفرين است، اما بايد با ارتباط با مردم، ابهامات را 

رفع كنيد و حصار طرف مقابل را بشكنيد. 
رهبر انقلاب اسلامي همچنين بر انتقال اقلام مصرفي 
زائران از ايران تا حدامكان تأكيد كردند و در خصوص 
كاهش بازارگردي حجاج ايران��ي، افزودند: اگر اين 
گزارش بر اس��اس بررس��ي هاي دقيق باشد، جاي 
خوشوقتي اس��ت. پيش از س��خنان رهبر انقلاب 
اسلامي، حجت الاسلام قاضي عسكر، نماينده ولي 
فقيه و سرپرس��ت حجاج ايراني با بيان گزارشي از 
فعاليت هاي انجام گرفته، شعار حج امسال را »حج، 
معنويت، اقتدار ملي و همبستگي اسلامي« خواند 
و گفت: با زحمات ش��بانه روزي تلاش شد تا امنيت 
و عزت حجاج ايراني تأمين ش��ود و آنان با رضايت 
به كشور برگردند. همچنين آقاي محمدي، رئيس 
سازمان حج و زيارت در گزارشي با اشاره به معنويت و 
نظم حجاج ايراني، گفت: »هماهنگي بعثه و سازمان 
حج«، »تدوين ساختار ويژه مديريت بحران«، »برپايي 
خيمه هاي جديد در عرفات«، »مديريت منظم حمل 
و نقل«، »توجه به امنيت و تغذيه زائران«، »آموزش 
كارگزاران و اقدامات ويژه پزشكي« از جمله نقاط قوت 

حج امسال بود. 

ژه
وی

اميركبيرناكام
تعبيرروزنامهاصلاحطلببرایظریف

روزنامه قانون در مطلبي با تيتر »ظريف، اميركبيري ناكام!« 
آورده: »پيش بيني مقام معظم رهبري مبني بر اينكه امريكا به 
هيچ عهدي پايبند نيست، اينك در حالي به حقيقت مي پيوندد 
كه تيم مذاكره كننده ظريف مي پنداشتند همه راه ها را براي 
تقلب و عهدشكني بس��ته اند و به اصطلاح، مو لاي درز برجام 
نمي رود. به زودي موضع امريكا درباره پايبندي ايران به برجام 
اعلام خواهد شد؛ موضعي كه تاحدودي از پيش مشخص شده 
و نيازي به منتظر ماندن براي انتشار آن نيست. حال، در چنين 
شرايطي چه بايد كرد؟ آيا همان گونه كه ظريف مي گفت ايران 

دوباره و بس��يار س��ريع مي تواند در صورت خلف وعده طرف 
مقابل به غني س��ازي برگردد؟ چگونه مي ت��وان رآكتورهاي 
مملو از سيمان و برنامه هاي رها شده هسته اي را دوباره به كار 

انداخت؟«
روزنامه قانون كه خود از حاميان ظريف محسوب مي شد، در 
ادامه آورده است كه »ظريف مي رفت تا به اسطوره زمانه ما بدل 
ش��ود. او را اميركبير لقب دادند و براي رئيس جمهوري آينده 
كانديدايش كردند. روحاني كه از اين دستاورد وزارت خارجه 
دولتش سرمست و خرس��ند بود، وعده داد همه تحريم ها به 
زودي رفع خواهد ش��د و روابط ايران با دنيا به سطح عادي بر 

خواهد گشت.« 

اين روزها نقد برجام خيلي ساده است، حالا همه مي دانند امريكا 
قابل اعتماد نبود اما همين روزنامه قانون از رسانه هايي بود كه 
ذوق زده اجراي برجام بود و با عكسي از يك كبوتر، تيتر يك زده 
بود كه »خلاص شديم«. روزهاي ذوق  زدگي شان زود تمام شد، 
اما حالا مي خواهند اداي نقد برجام دربياورند؛ مي خواهند بگويند 
ما با ظريف نبوديم. اين گردش نظر از آن فتح الفتوح ناميدن هاي 
برجام بدتر است. از شرافت سياسي به دور است كه وقت پيروزي 
خود را شريك بدانيم و وقت شكست پا پس بكشيم، بدون آنكه 
اذعان به اشتباه اولمان كنيم. رسانه هاي حامي برجام بايد اين 
روزها جواب پس بدهند كه چرا با افكار عمومي بازي كردند، الان 

براي آنها وقت گرفتن ژست منتقد برجام نيست. 


